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Актуальность и новационность рассмотрения темы «Президентский контроль за деятельностью ФСБ России» подтверждаются 
отсутствием отдельных исследований по этой тематике, а также статусом ФСБ России, созданной для обеспечения безопасности, 
осуществления различных видов правоохранительной деятельности — в частности, таких как оперативно-разыскная, предварительное 
расследование, дознание, при осуществлении которых возможны нарушения прав и свобод человека и гражданина, гарантом чего в 
соответствии со ст. 80 Конституции Российской Федерации является Президент Российской Федерации.

Об актуальности исследования данной темы свидетельствует и отсутствие федерального закона о государственном контроле за 
деятельностью госорганов, в том числе правоохранительных, а также* неустановление в нормативных правовых актах пределов (рамок) 
президентского контроля за деятельностью органов ФСБ России.

Усиливает важность рассмотрения данной темы и то обстоятельство, что целями президентского контроля является не только установление 
отклонений в работе органов ФСБ, но и их предупреждение в будущем. В этой связи президентский контроль является механизмом 
позитивного, превентивного и эффективного воздействия на организационно-практическую деятельность органов ФСБ России.
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The relevant and innovative character of the subject of Presidential Control over Operations of the Federal Security Service of Russia is confi rmed 
by the absence of separate research on this topic and the status of the Federal Security Service of Russia established to ensure security, carry out 
various types of law enforcement operations, in particular, such as criminal intelligence and surveillance, pre-trial investigation, interrogation, where 
human and civil rights and freedoms may be violated, and the guarantor of human and civil rights and freedoms is the President of the Russian 
Federation pursuant to Article 80 of the Constitution of the Russian Federation.

The relevance of this subject is also proven by the absence of any federal law on the state control over operations of state authorities including 
law enforcement ones and the failure to establish the limits (scope) of the presidential control over operations of the Federal Security Service of 
Russia in statutory acts.

The fact that the aims of the presidential control are not only identifi cation of deviations in operations of the Federal Security Service but also 
the prevention of such deviations in the future raises the importance of this issue. In view of the above, the presidential control is a mechanism of 
positive, preventive and effi cient infl uence on organizational and practical activities of authorities of the Federal Security Service of Russia.
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